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49794 ‐ زن حامله و شیرده روزه نمگیرند و به جایش قضا مکنند و غذا دادن به جای روزه

برایشان درست نیست

سوال

من این را خواندم که زن باردار و شیرده متواند روزه را ترک کند و به جایش غذا بدهد و قضا برایش لازم نیست و به آنچه

از ابن عمر در این باره وارد شده استدلال مکنند. با دلیل در این باره توضیح دهد، بارک اله فیم.

پاسخ مفصل

الحمدله.

علما دربارۀ حم زن باردار و شیرده در صورت که روزه نیرند اختلاف نظر دارند.

بن اب ه ـ است و از میان صحابه، علقول نخست: تنها قضا برای آنان لازم است و این مذهب امام ابوحنیفه ـ رحمه ال

طالب ـ رض اله عنه ـ چنین گفته است.

قول دوم: اگر بر جان خود ترس داشتند تنها قضا برای آنان لازم است و اگر برای نوزادشان مترسیدند باید قضا کنند و

و احمد است. جصاص این را از ابن عمر ـ رض بینوا غذا دهند و این مذهب امامان شافع همچنین به جای هر روز به ی

اله عنهما ـ نقل کرده است.

قول سوم: بر آنها تنها غذا دادن لازم است و قضا ندارند. از میان صحابه، عبداله بن عباس ـ رض اله عنهما ـ چنین گفته و

ابن قدامه در «المغن» (۳/ ۳۷) آن را از ابن عمر ـ رض اله عنهما ـ نیز نقل کرده است.

ابوداوود (۲۳۱۸) از ابن عباس نقل کرده که دربارۀ آیۀ {وعلَ الَّذِين يطيقُونَه فدْيةٌ طَعام مسين} گفت: رخصت بود برای

مرد و زن کهنسال که توانای روزه را ندارند که روزه نیرند و به جای هر روز به ی بینوا غذا دهند و برای زن باردار و

شیرده اگر [از زیان] ترسیدند. ابوداوود مگوید: یعن بر فرزندانشان ترسیدند، که در این صورت روزه نمشوند و به جایش

غذا مدهند. نووی مگوید: سند آن حسن است.

بزار همین را روایت کرده و در پایانش افزوده است: ابن عباس به کنیزش که حامله بود مگفت: تو به منزلۀ کس هست که

توانایاش را ندارد، بنابراین باید فدا (غذا) ده و قضای بر تو نیست. دارقطن سند آن را صحیح دانسته است این را حافظ
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ابن حجر در «التلخیص» گفته است.

جصاص در «أحام القرآن» اختلاف صحابه را دربارۀ این مسئله آورده و مگوید:

«سلف در این باره بر سه وجه اختلاف کردهاند: عل مگوید: اگر [زن حامله و شیرده] روزه نشوند باید قضا را به جای

آورند و فدیهای ندارند. ابن عباس مگوید: بر آن فدیه لازم است بدون قضا، و ابن عمر مگوید: آن دو باید هم فدیه دهند و

هم قضا کنند».

آنان که مگویند بر آن دو تنها قضا لازم است به چند دلیل استناد کردهاند:

۱‐ روایت نسائ (۲۲۷۴) از انس از پیامبر ـ صل اله علیه وسلم ـ که فرمودند: «اله از مسافر نصف نماز و [همۀ] روزه را

آن را صحیح دانسته است. اینجا پیامبر ـ صل در صحیح نسائ برداشته است و [همچنین] از زن باردار و شیرده». آلبان

اله علیه وسلم ـ حم زن حامله و شیرده را همانند مسافر قرار داده و مسافر روزه نمگیرد و قضا مکند. زن حامله و

شیرده نیز چنین است. نا: «أحام القرآن» جصاص.

۲‐ قیاس بر بیمار؛ یعن همانطور که بیمار روزه نمگیرد و سپس قضایش را به جا مآورد، زن باردار و شیرده نیز چنین

است.

نا: «المغن» (۳/ ۳۷) و «المجموع» (۶/ ۲۷۳).

گروه از علما این قول را برگزیدهاند.

شیخ بن باز ـ رحمه اله ـ در «مجموع الفتاوی» (۱۵/ ۲۲۵) مگوید:

«زن باردار و شیرده، حمشان همان حم بیمار است و در صورت که روزه برایشان دشوار باشد مشروع است که روزه

نشوند و باید همانند بیمار هنام توانای قضایش را به جای بیاورند، و برخ از علما بر این نظر هستند که تنها کاف است به

جای هر روز به ی بینوا غذا دهند و این قول است ضعیف و مرجوح، و درست آن است که باید مانند مسافر و بیمار

قضایش را به جا آورند، زیرا اله تعال مفرماید:   فَمن كانَ منْم مرِيضاً او علَ سفَرٍ فَعدَّةٌ من ايام اخَر  [سورۀ بقره:

۱۸۴] (پس هر ی از شما که بیمار یا مسافر بود پس تعدادی از روزهای دیر [را روزه شود])».

ایشان همچنین در «مجموع الفتاوی» (۱۵/ ۲۲۷) مگوید:

«قول صحیح در این مسئله آن است که بر زن باردار و شیرده تنها قضا لازم است و آنچه از ابن عباس و ابن عمر نقل شده

مْنانَ مك نفرماید:  فَمه سبحانه مو ال ،است مرجوح و مخالف ادلۀ شرع که زن حامله و شیرده باید غذا دهد قول
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مرِيضاً او علَ سفَرٍ فَعدَّةٌ من ايام اخَر  [سورۀ بقره: ۱۸۴] (پس هر ی از شما که بیمار یا مسافر بود پس تعدادی از روزهای

دیر [را روزه شود]).

همچنین زن شیرده اگر ترسید که با شیر دادن به نوزادش در رمضان سلامتاش به خطر بیفتد یا ترسید که در صورت روزه

نتواند به فرزندش شیر دهد، روزه نمشود و تنها لازم است قضایش را به جا آورد».

همچنین در «فتاوی اللجنة الدائمة» (۱۰/ ۲۲۶) آمده است:

«اما زن حامله اگر در هنام حامل نسبت به جان خودش یا سلامت جنینش نران بود اجازه دارد که روزه نشود و پس از

وضع حمل و پاک شدن از نفاس قضایش را به جا آورد… و غذا دادن نمتواند جایزین قضا شود، بله باید حتما روزۀ

قضایش را به جا آورد و این کاف است و نیازی به غذا دادن نیست».

شیخ ابن عثیمین ـ رحمه اله ـ در «الشرح الممتع» (۶/ ۲۲۰) پس از ذکر اختلاف علما در حم این مسئله، این قول را

برگزیده که برای این دو (زن باردار و شیرده) تنها قضا لازم است و مگوید:

«و این قول نزد من راجحترین اقوال است، زیرا در نهایت آن دو مانند بیمار و مسافرند که برای آنها تنها قضا لازم است».

واله تعال اعلم


